

AWARD CITATION

Surname, name and middle name	GUBIN NIKOLAJ DENISOVICH
Rank	Master Sergeant
Position and unit	Navigator of 668 night tactical bomber aviation regiment.

is recommended for order "LENIN"

- | | |
|--|---|
| 1. Birth year | 1922 |
| 2. Nationality | Russian |
| 3. In Red Army service since | 1941 |
| 4. Party membership | VKP(b) party member candidate |
| 5. Participation in combat (where, when) | Patriotic war, Karelian front. |
| 6. Wounds and contusions | None |
| 7. Previous awards | Order "Red Star" for excellent performance in struggle against the German invaders. |
| 8. Drafted by which induction station | Pristyanskij district military commissariat, Kursk region |
| 9. Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

On the night of 28.09.1942, comrade GUBIN (in the crew with the pilot Lt. BASHKIROV) flew a mission against the enemy airfield in Luostari. In the hurricane of the enemy AA fire, the crew went into the bomb run and released the bomb load precisely. At the moment of the bomb release, comrade GUBIN was wounded by a large shrapnel fragment of an AA shell. The pilot Lt. BASHKIROV was hit in the head and killed. The uncontrollable aircraft fell into a spin dive and was about to crash on the enemy airfield. Master Sergeant GUBIN quickly realised the situation and assumed aircraft control from his cockpit. He managed to recover the aircraft from the spin dive at 300 meters altitude and utilising evasive manoeuvres diverted from the target. Now, comrade GUBIN - a freshman navigator, who had no piloting, nor landing training - had to singlehandedly take the aircraft in the difficult night conditions along 150km route to the home base and land it. Master Sergeant GUBIN exercised his strength of character and heroism. He excellently managed and achieved, impossible for him, task. After successfully arriving to his home airfield, he made three landing attempts and finally successfully landed the aircraft. Despite the fact, that the avionic controls were jammed by the body of the killed pilot, comrade GUBIN managed to land such, that the aircraft only received some insignificant damages, which were easily reparable in the field conditions by the local regiment technical team.

During the course of his combat service since 15.01.1942, comrade GUBIN has made 44 successful night combat missions with confirmed results on a R-5 aircraft (total flying time 70h 20min). He executes all his missions perfectly and is eager to go to combat missions. He is an exemplary serviceman in his area of expertise.

For excellent execution of the combat missions assigned by the command with the aim of destroying the enemy ground forces, for heroism exhibited on 28 September 1944 during a combat mission and saving his life and aircraft, for bringing home the body of his heroically fallen commander, Master Sergeant GUBIN deserves state award - order "LENIN".

Commander of 668 night tactical
bomber aviation regiment
Major *signature*
/ARKHIPENKO/

Commissar of 668 night tactical
bomber aviation regiment
Battalion Commissar *signature*
/PETRANIN/

30 September 1942

См. приказ ~~№~~ 0153 от 12-10-42.НАГРАДНОЙ ЛИСТ

Фамилия, имя, отчество - ГУБИН Николай Денисович
 Военное звание - старшина
 Должность, часть - стрелок-бомбардир 668 Ночного Ближнебомбардировочного
Авиаполка

Представляется к награждению орденом "ЛЕНИНА"

1. Год рождения - 1922 2. Национальность - русский
3. С какого времени состоит в Красной Армии - с 1941 года
4. Партийность - Кандидат в члены ВКП(б)
5. Участие в боях (где и когда) - Карельский фронт Отечественной войны.
6. Имеет ли ранения или контузии - Не имеет
7. Чем ранее награжден и за какие отличия - "Орденом Красная Звезда"
за образцовое выполнение боевых заданий командования на фронте борьбы
с немецкими захватчиками.
8. Каким РВК призван - Пристенским РВК, Курской Области
9. Постоянный домашний адрес: награждаемого к награждению, или его семьи
 -

1. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг.

Ночью, 28 сентября 1942 года, тов. ГУБИН в экипаже с летчиком - лейтенантом БАШКИРОВЫМ выполнял задачу по разгрому вражеского аэродрома - Луостари. Под ураганным зенитным огнем экипаж зашел на боевой курс и с точным прицеливанием сбросил бомбы на цель. В момент сбрасывания бомб тов. ГУБИНЫМ, большим осколком крупнокалиберного снаряда ЗА, был в голову убит летчик-лейтенант БАШКИРОВ и неуправляемый самолет в штопорном положении падал на аэродром врага. Старшина ГУБИН быстро оценил обстановку, взял управление самолета во второй кабине, на высоте 300 мт. вывел самолет из штопорного положения, и противозенитным маневром ушел от цели. Перед тов. ГУБИНЫМ, молодым стрелком-бомбардиром, не имеющим подготовки в технике пилотирования и посадки самолета, да еще в сложных условиях ночью, предстояло самостоятельно провести самолет по маршруту на расстоянии 150-160 мт. и произвести посадку на свой аэродром. Старшина ГУБИН проявил выдержку и героизм, грамотно и блестяще справился с этой непосильной для него задачей. Благополучно придя на свою базу тов. ГУБИН после 3-х заходов произвел посадку самолета на аэродром. Несмотря на то, что управление самолета было взято телом убитого летчика, тов. ГУБИН сумел сделать так посадку, что самолет только получил небольшие поломки, легко устранимые в полевых условиях силами техни-

ческого состава полка. За период пребывания на фронте с 15.1.42 г. тов. ГУБИН совершил 44 успешно выполненных и подтвержденных, вылета ночью на самолете Р-5, с общим боевым налетом 70 час. 20 мин. Все задания выполнял отлично и с большим желанием, являясь примером в своей боевой работе.

За отличное выполнение боевых заданий командования на фронте Отечественной войны по разгрому живой силы и техники врага, за проявленное 28.9.42 года мужество и героизм при выполнении боевого задания за спасение своей жизни и боевого самолета и доставку тела героически погибшего своего командира, старшина ГУБИН Н.Д. достоин награждения правительственной наградой, орденом "ЛЕНИНА".

Командир 668 НБАП
 Майор
 (Архипенко)

Архипенко

Военком 668 НБАП
 Батальонный комиссар
 (Петрагин)

Петрагин

"30" сентября 1942 года.

